
کرده  اعــام  پــرورش  و  آموزش 
دانش آموزان می توانند با اســتفاده از 
قانون تک ماده در ۴ درس نمره قبولی 
بگیرند، تصمیمی که حالا سبب ســاز 
انتقاد به ضعف اموزش در مدارس و افت 

تحصیلی دانش آموزان شده است.
دانش آموزان می تواننــد برای ۴ درس از 
قانــون »تک ماده« اســتفاده کنند و قبول 
شــوند، این را معاون متوسطه وزیر آموزش 
و پرورش گفته اســت. از این پس برای فارغ 
التحصیلی دانش آموزان، چنانچه آخرین نمره 
دانش آموزی در ۴ عنوان درس »نهایی« )از 
مجموع دروس دوره دوم متوســطه( حداقل 
۷ و معــدل کل آن نیز بیش از ۱۰ باشــد 
)حدنصاب قبولی را در ۴ عنوان درسی نهایی 
کســب نکرده باشــد( می تواند با استفاده از 
تبصره و یا همان »تک ماده« فارغ التحصیل 
شــود. به گفته محمدمهــدی کاظمی، این 
مصوبه جدید از سال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ 
اجرا می شــود و دانش آموزان، در امتحانات 
خــرداد ماه از مزایای ایــن مصوبه بهره مند 
می شوند. بنابراین پایه دوازدهمی ها و دانش 
آموزان دوره دوم متوســطه بزرگســالان، از 
راه دور و داوطلــب آزاد، می توانند از ســال 

تحصیلی فعلی از این تبصره استفاده کنند.
البته تصمیم اخیر آمــوزش و پرورش با 
واکنش هایی در فضای مجازی همراه شــده 
اســت، یک کاربر در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشته که: »در امتحانات نهایی دوره متوسطه 
دانش آموزان در ۴ درس می توانند تک ماده 
کنند! زمان ما فقط یک درس را می شد تک 

ماده کرد، هر روز بیسوادتر از قبل!«
کاربــر دیگری هم در شــبکه اجتماعی 
ایکس نوشــته کــه: »اون موقع ها تک ماده 
یعنی بزرگ ترین گناه، برای همین ما بالاخره 
درس هــا را هرجور شــده می خوندیم؛ الان 

دارن بی سواد می کنن همه رو«.
فــرد دیگــری هــم دراین باره نوشــته: 
»دانش آموزان نسبت به ۱۵ سال پیش بسیار 
ضعیف هستن، اینکه یک دانش آموز دهمی 
نتواند تقسیم دو تا کسر را بدست بیاورد اصلا 
طبیعی نیست. اینکه نتواند مسئله را درست 
بخواند اصلا طبیعی نیســت، فهم مسئله را 
باید دوم دبستان یاد بگیرن و آن مدل تقسیم 

را سال چهارم دبستان.«
رنگ بندی معدل دانش آموزان در 

وضعیت قرمز
این تصمیم آمــوزش و پرورش درحالی 
گرفته شــده اســت کــه از مدت هــا قبل 
انتقادهایی درباره افت تحصیلی دانش آموزان 
متوجه این وزارتخانه شده بود و حالا برخی 

معتقدند تصمیم هایــی از این قبیل نه برای 
کمک به دانش آموزان بلکه برای پوشــاندن 

ضعف آموزش در مدرسه ها است.
انتشار میانگین معدل قبولی های خرداد 
سال گذشــته نشــان دهنده افت تحصیل 
دانش آموزان اســت. آن طورکه در گزارش ها 
نمرات دانش آموزان  میانگین کشوری  آمده 
در امتحانات نهایی خرداد ۱۴۰۲ بدین شرح 
است: رشــته تجربی)۱۱.۲۳(، رشته ریاضی 
)۱۰.۷۹(، رشته انسانی )۸.۷۵(، رشته معارف 
)۱۰.۵۶(، معدل هایــی که براســاس آمارها 

نسبت  به سال های گذشت افت کرده اند.
مسائل اقتصادی آسیب جدی به 

آموزش زده است
همان طورکه  خبرآنلایــن،  گــزارش  به 
از جدول مشــخص اســت میانگین معدل 
دانش آموزان ســال ۱۳۹۸ در رشــته علوم 
تجربی، ۱۳.۷۷ بود که در ســال ۱۴۰۲ به 
۱۱.۲۳ رسیده است. در رشته علوم ریاضی، 
میانگین معدل دانش آموزان ســال ۱۳۹۸، 
۱۳.۲۸ و در ســال ۱۴۰۲، ۱۰.۷۹ اســت. 
در رشــته علــوم انســانی، میانگین معدل 
دانش آمــوزان ســال ۱۳۹۸، ۱۰.۷۶ بود که 
در ســال ۱۴۰۲ به ۸.۷۵ رســید. در رشته 
علوم و معــارف اســلامی، میانگین معدل 
دانش آموزان سال ۱۳۹۸، ۱۲.۸۸ بود که در 
ســال ۱۴۰۲ به ۱۰.۵۶ رسیده است. تصویر 
زیر وضعیت معدل در استان های مختلف را 
نشان می دهد، همان طورکه از رنگ بندی ها 
معلوم است جز چند استان وضعیت تحصیلی 

دانش آموزان در سایر استان ها قرمز و نارنجی 
اســت، یعنی میانگین معــدل دانش آموزان 
۱۰ و کمتر از ۱۰ اســت، رنگ بندی ای که 
معنای دیگری هــم دارد، مثلًا رضا امیدی، 
جامعه شناس، در کانال تلگرامی خود درباره 
آن نوشت: »نقشه وضعیت معدل استان ها تا 
حد زیادی منطبق با نقشه فقر کشور است.«
قبل تر هم محمدرضا نیک نژاد، کارشناس 
آموزش درباره افــت تحصیلی دانش آموزان 
به خبرآنلاین گفته بود: »مســائل اقتصادی 
آســیب جدی به آموزش زده اســت. ما به 
عنوان شــهروند عادی این فشــار اقتصادی 
را حس می کنیم. به زبان ســاده وقتی شکم 
بچه ی آدم گرســنه اســت دیگر آدم به فکر 

آموزش و تحصیل نیست.«
عباس عبدی، فعال سیاســی اجتماعی، 
مدتــی قبل در یادداشــت به افت تحصیلی 
دانش آموزان واکنش نشــان داد و نوشــت: 
»این کاهش شدید معدل ناشی از سخت تر 
شدن سوال ها نیســت، زیرا همین مطالعه 
نشــان می دهد که فقط ۱۱درصد سوال ها 
ســخت بوده اند و ۲۵ درصد آســان و بقیه 
متوسط بوده اند، پس حتما ناشی از کاهش 
سطح آموزشی آنان است. در مجموع می توان 
کارنامه دولت کنونی را در مســاله آموزش و 
پرورش نیز از این طریق که نتیجه نهایی هر 
نوع سیاســت و اجرایی است مشاهده کرد، 
خیلی اســت که از این پایین تــر هم بتوان 

رفت.«
درهمین باره محمدتقی فلاحی، کارشناس 

آموزش به خبرآنلاین گفتــه بود که: »افت 
تحصیلی دانش آموزان اتفاق جدیدی نیست 
و ســال ها در آموزش وپرورش وجود داشته 
اســت، این مســئله دلایل زیادی دارد، اما 
بخش زیادی از آن در خود مدرســه است، 
مثل این که دانش آموزان ما بی انگیزه هستند، 
علاوه بر این معلم ها هم بی انگیزه هســتند، 
وقتی یک معلم نارضایتی داشته باشد تسلط 
کامل خــود را موقع آموزش به دانش آموزان 
از دســت می دهد. با نگاهی کــه جامعه به 
موفقیت دارد، این سوال در ذهن دانش آموز 
ایجاد می شود که آیا تحصیل کردن واقعاً او را 
به موفقیت می رساند؟ نتایج کنکور را بررسی 
کنید معلوم می شــود دانش آموزان از کدام 
مدارس وارد دانشگاه ها می شوند، لذا تحصیل 
برای کسب موفقیت در آینده برای یک قشر 
خاص شده که شاید از نظر مالی هم چندان 
به آن نیازی نداشته باشند و فقط برای کسب 
وجهه اجتماعی به دنبال تحصیل هســتند، 
لذا انگیزه دانش آموز برای درس خواندن کم 

شده است.«
سید حسن موسوی چلک، رئیس انجمن 
مــددکاران اجتماعی ایران هــم دراین باره 
بــه خبرآنلایــن گفته که: »امــروز درس و 
تحصیل اولویت دانش آموزان نیســت، میان 
دانش آمــوزان دیگر انگیزه ای وجود ندارد، از 
خودشان سوال می پرسند چرا درس بخوانیم، 
مادر و پدر ما که درس خواندند آخرش چه 
شــد؟ بنابراین فکر می کنند اگر فقط ناخن 

بکارند درآمد بیشتری دارند.«

مدیرکل بهداشت، بیمه های اجتماعی 
و درمان کمیته امداد تسهیات درمانی 
در نظر گرفته شده در مصوبه تعرفه های 
درمانی ســال ۱۴۰۳ توســط دولت را 

تشریح کرد.
مجتبــی احمدلو در گفت وگو با ایســنا، 
با اشاره به تســهیلات درمانی درنظر گرفته 
شــده در مصوبه تعرفه های درمانی ســال 
۱۴۰۳، اظهار کــرد: ۲۶ فروردین ماه هیات 
وزیران مصوبه تعرفه های خدمات پزشــکی 
را در بخش های دولتــی، خصوصی، خیریه 
و عمومی غیردولتی ابلاغ کرد که نسبت به 
سال گذشته با رشــد متوسط ۳۰ درصدی 

همراه بوده است. در این مصوبه خودپرداخت 
)فرانشــیز( خدمات درمانی برای مددجویان 
کمیتــه امــداد و بهزیســتی و همچنیــن 
دهک های پایین درآمدی قابل ملاحظه است. 
وی ادامه داد: براساس مصوبه هیات وزیران، 
خودپرداخت )فرانشــیز( مراجعه بیماران در 
طرح نظام ارجاع برای مددجویان شــهری 
کمیته امداد تحت پوشش بیمه سلامت ایران 
۱۳ هزار تومان است. حدود یک میلیون نفر 
از مددجویان شهری کمیته امداد دارای بیمه 
نظام ارجاع یک هســتند.مدیرکل بهداشت، 
بیمه های اجتماعی و درمــان کمیته امداد 
یادآور شد: دارو، ملزومات پزشکی و خدمات 

پیراپزشکی مورد نیاز بیماران نیز باید توسط 
مرکز ارائه کننده خدمت تامین شود و مراکز 
درمانی حق ارجاع بیماران جهت تهیه اقلام 
و خدمــات فوق خارج از زنجیــره ارجاع به 
بیرون از مراکز را ندارند. احمدلو با اشــاره به 
دیگر موارد مورداهمیت در ابلاغ تعرفه های 
درمانی ســال ۱۴۰۳ برای مددجویان، بیان 
کرد: ســهم پرداختی سازمان بیمه سلامت 
برای بیمه شــدگان آن سازمان در سه دهک 
درآمدی برای خدمات بستری و سرپایی )به 
استثنای داروی سرپایی( در مراجعه به مراکز 
دولتی و دانشگاهی ۱۰۰ درصد تعرفه دولتی 
اســت و خودپرداخت )فرانشیز( بیماران سه 

دهک رایگان است.
وی با اشاره به قانون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت )مصوبه سال ۱۴۰۰(، گفت: 
از ســال گذشته هیات وزیران تصویب کرده 
که خدمات بســتری و سرپایی )به استثنای 
داروی سرپایی( برای کودکان زیر ۷ سال در 
مراکز دولتی و دانشــگاهی رایگان است که 
این موضوع در لایحــه بودجه ۱۴۰۳ و این 

مصوبه نیز لحاظ شده است.
مدیرکل بهداشــت، بیمه های اجتماعی 
و درمان کمیته امداد با اشــاره به فرانشــیز 
مددجویان، تصریح کرد: همچنین مددجویان 
تحت پوشــش کمیته امداد و بهزیستی که 

دارای بیمه ســلامت هستند در سال جاری 
نیز همچون سال گذشته خدمات بستری و 
خدمات اورژانسی که دارای پرونده هستند، با 
نظام ارجاع در مراکز دولتی ۹۵ درصد توسط 
بیمه و ۵ درصد از محل منابع تعیین شــده 
در قانون بودجه تامین می شود و به عبارتی 
فرانشیز خدمات بســتری و اورژانسی دارای 

پرونده برای مددجویان صفر است. 
برای خدمات ســرپایی در تمامی مراکز 
طرف قرارداد بیمه سلامت نیز سهم سازمان 
از ۷۰ درصد به ۸۵ درصد ارتقا یافته اســت 
و خودپرداخت بیماران خاص و صعب العلاج 
برای مددجویان کمیته امداد تحت پوشش 
بیمه ســلامت ایران در قالب نظام ارجاع و 
مددجویان بهزیســتی برای دارو و خدمات 
ســرپائی مرتبط با بسته بیماری های مذکور 
رایگان است. دولت همچنان در سال جاری 
بیمه ســلامت را مکلف کرده که سهم بیمه 
برای افــراد فاقد بیمه درمانی در پنج دهک 
اول درآمدی همچنان رایگان باشد و دهک 
۶ ، ۲۰ درصد حق بیمه، دهک ۷،  ۳۰ درصد 
حق بیمه، دهــک ۸، ۴۰ درصد حق بیمه، 
دهک ۹، ۵۰ درصد حق بیمه ســرانه درمان 
را پرداخت کنند. حق ســرانه بیمه خدمات 
درمانی نیز در سال جاری ماهانه ۱۶۱ هزار و 

۵۰۰ تومان به ازای هر نفر است.

مسائل اقتصادی آسیب جدی به آموزش زده است

»تکماده«،تصمیمجدیدبرایدانشآموزان

تداوم بارش های بهاری تا نیمه اردیبهشت ماهموجودی پایدار سرم در ایران 
رئیس سازمان غذا و دارو درباره میزان ذخایر سرم و تولید واکسن روتاویروس 

توضیح داد.
دکتر حیدر محمدی در گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت ذخایر سرم در کشور گفت: میزان 
ذخایر سرم در کشور بسیار خوب است به نحوی که حداقل ۳ ماه موجودی پایدار داریم. 
امیدواریم که بتوانیم میزان ذخایر سرم را افزایش دهیم؛ اگر میزان ذخایر سرم به میزان ۴ 
تا ۶ ماه برسد، واردات سرم متوقف می شود.وی گفت: سیاست سازمان غذا و دارو در حوزه 
سرم، سیاست ذخیره استراتژیک است. وی درباره تولید واکسن روتاویروس در کشور نیز 
به ایسنا اظهار کرد: یکی از تولیدکننده های واکسن توانسته است مراحل تولید اولیه واکسن 
روتاویروس را سپری کند و در حال انجام مطالعات بالینی است. اگر این شرکت بتواند مطالعات 
بالینی را با موفقیت ســپری کند به عنوان اولین تولیدکننده واکسن روتاویروس معرفی 
می شود. وی با بیان اینکه یک شرکت دیگر نیز در زمینه تولید واکسن روتاویروس فعالیت 
می کند، افزود: یک شرکت دیگر نیز در حوزه تولید واکسن روتاویروس وارد شده و در حال 
 تولید این واکسن است. اگر تولید واکسن روتاویروس با موفقیت انجام شود، واکسیناسیون 

را به تولید داخلی معطوف می کنیم.

رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوای ســازمان 
هواشناســی کشور از تداوم بارش های بهاری تا نیمه اردیبهشت ماه در بیشتر 

استان ها خبر داد.
طی هفته جاری ورود سامانه بارشی قوی از جنوب به کشور موجب وقوع سیل در برخی 
استان ها شد و بر اساس پیش بینی های هواشناسی سامانه بارشی دیگری هفته آینده وارد 
کشور می شود. صادق ضیاییان در گفت و گو با ایسنا افزود: هفته آینده سامانه بارشی در 
کشــور فعالیت می کند که موجب بارش های بهاری در تمام استان ها می شود.وی تاکید 
کرد: انتظار داریم که این بارش ها، شدت بارندگی هفته جاری را نداشته باشد البته ممکن 
است به صورت نقطه ای شدید باشد چون بارش های بهاری، رگباری هستند و بیشتر در 
ســاعات بعداز ظهر می بارند. رئیس مرکز ملــی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات 
وضع هوای سازمان هواشناسی کشور ادامه داد: روزهای بارش باران طی دو هفته آینده 
در استان های مختلف، متفاوت خواهد بود. به گزارش ایسنا، ضیاییان در پایان در پاسخ 
به این پرسش که آیا بارش های بهاری، کم بارشی زمستان را جبران می کند، تاکید کرد: 

بارش ها سهم بهار است و نمی تواند کم بارشی زمستان را جبران نمی کند.

فرانشیز بستری مددجویان »صفر« شد

اعلام سرانه بیمه درمان پرداختی دهک های اول تا نهم

جایگاه آقایان و بانوان 
در اتوبوس های بی آرتی جابجا می شود 

مدیر عامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران گفت: متأسفانه خانم ها بیشترین 
آسیب را در تصادفات راهنمایی و رانندگی مرتبط با اتوبوس ها می بینند.

مهــدی علیزاده اظهار کرد: به دلیل حضور گســترده موتور ســیکلت ها و 
ماشین های شخصی در خطوط ویژه اتوبوس، ترمزهای ناگهانی راننده اتوبوس 
برای جلوگیری از برخورد با عابر یا این  وســایل گاهاً اجتناب ناپذیر است و به 
دلیل وجود بخش خانم ها در جلوی خطوط بی آرتی بیشترین صدمات به آنها 

وارد می شود.
علیزاده در ادامه یادآور شــد: در صدها خط متعلق به بخش خصوصی که 
ماننــد قدیم الایام آقایان در جلو و خانم هــا در بخش انتهایی اتوبوس حضور 
دارند، کمتر شــاهد آســیب دیدگی آقایان بوده ایم و این براساس رصد آماری 
۲ ساله است. مدیرعامل شرکت واحد خاطرنشان کرد: حفظ سلامت و امنیت 
همه شــهروندانی که در طول ۲۴ ســاعت شــبانه روز از خطوط بی آرتی ما 
استفاده می کنند از اهمیت بالایی برخوردار است و بر همین اساس و به توصیه 
متخصصان تصمیم گرفتیم وضعیت استقرار خانم ها و آقایان در خطوط بی آرتی 

به روال قدیم یعنی آقایان در جلو و خانم ها در بخش انتهایی بازگردد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت واحد اتوبوســرانی تهران، علیزاده گفت: 
امسال با پیگیری های فراوان شهردار تهران، تعداد قابل توجهی اتوبوس تولید 
داخل یا خارج از کشــور به ناوگان اتوبوسرانی اضافه می شود و تلاش خواهیم 
کرد در مدت زمان نه چندان طولانی مردم شاهد آسایش بیشتری در اتوبوس ها 

باشند.

فرایند انتخاب مشاور برای مطالعات طرح  جامع 
برقی سازی وسایل نقلیه کلید خورد

فرایند انتخاب مشاور برای مطالعات طرح جامع برقی سازی وسایل نقلیه در 
سازمان حمل و نقل و ترافیک شهر تهران آغاز شد.

شــهریار افندی زاده با تاکید بر ضرورت برقی ســازی ناوگان حمل و نقل 
پایتخت افزود: باتوجه به اثرگذاری ویژه این طرح بر وضعیت و کیفیت زندگی 
شهروندان و لزوم بررســی اثرات اقتصادی، اجتماعی و زیست محیطی آن، در 
کنار اثرات حمل  و  نقلی در ســطح شهر تهران، استفاده از خدمات شرکت های 
مهندسین مشاور، دارای تخصص  های مرتبط با موضوع، مطالعه موردنیاز ماست.

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهر تهران با اشاره به آغاز فرایند 
انتخاب مشاور از فراخوان دو فقره آگهی استعلام ارزیابی فنی و مالی در روزهای 
دوشنبه و چهارشنبه، ۲۷ و ۲۹ فروردین ماه ۱۴۰۳ در روزنامه همشهری خبر 
داد و گفت: از شرکت های مشاوری که دارای حداقل رتبه ۲ در تخصص حمل 
و نقل هستند، دعوت کردیم برای دریافت اسناد انتخاب مشاور، از اول تا هشتم 
اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳ به ســازمان حمل و نقل و ترافیک شهرتهران مراجعه 
کنند. افندی زاده افزود: مکان یابی و طراحی ایســتگاه های شارژ وسایل نقلیه 
برقی )به تفکیک اتوبوس، تاکســی، خودرو شخصی و موتورسیکلت( با در نظر 
گرفتن معیارهای ترافیکی )اثرسنجی ترافیکی(، زیرساخت های برقی )دیماند و 
تامین برق ایســتگاه ها( و مکانیکی موردنیاز و الزامات معماری و شهرسازی، از 
مهم ترین موضوعاتی است که در مطالعات طرح جامع برقی سازی وسایل نقلیه 

در شهر تهران بطور کامل بررسی می شود.
 مدیرعامل ســازمان حمل و نقل و ترافیک شهر تهران همچنین به تعیین 
اولویت خطوط اتوبوسرانی و تاکسیرانی شهر تهران برای برقی سازی ناوگان اشاره 
کرد و خاطرنشان کرد: مدل های اقتصادی نحوه مالکیت تاکسی و موتورسیکلت  
برقی با توجه به قیمت موجود تاکســی  و موتور بنزینــی، از دیگر موارد مورد 
بررســی در مطالعات طرح جامع برقی سازی وسایل نقلیه در شهر تهران است. 
افندی زاده با اشــاره به اثرات ترافیکی، زیســت محیطی، اجتماعی و اقتصادی 
برقی سازی وسایل نقلیه در پایتخت، تصریح کرد: بررسی پدافند غیرعامل جهت 
جانمایی و استقرار ایستگاه های شارژ و تدوین مدل قیمت گذاری و هزینه شارژ 
وسایل نقلیه، سایر موضوعاتی هستند که در این طرح به صورت همه جانبه و از 

زوایای مختلف مورد رسیدگی قرار خواهد گرفت. 
مدیرعامل ســازمان حمل و نقل و ترافیک شهرتهران گفت: براساس قانون 
هوای پاک، شهرداری تهران نسبت به حل مشکل آلودگی هوا دارای مسئولیت ها 

و وظایفی است که در راستای تحقق آن باید اقدام های لازم را انجام دهد.
افندی زاده گفت: در همین راســتا مدیریت شهری با انعقاد قراردادهایی در 
زمینه توسعه حمل و نقل عمومی برقی )اتوبوس و تاکسی برقی( با سرمایه گذار 
چینی، تلاش کرده تا هر چه زودتر موضوع کمبود و فرسودگی ناوگان حمل و 
نقل عمومی را حل کند و با برقی ســازی ناوگان، میزان آلودگی هوای تهران را 
کاهش دهد. وی افزود: در بازه زمانی مشخصی، ۲۵ هزار دستگاه سدان، ۲۵۰۰ 
دســتگاه خودروی SUV و ۱۰ هزار دستگاه وَن به حوزه حمل و نقل عمومی 
شــهر تهران وارد می شــود. به گزارش روابط عمومی ســازمان حمل و نقل و 
ترافیک شهرتهران،به گفته مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرتهران، 
ورود خودروهــای برقی به ناوگان حمل و نقل عمومی، علاوه بر تغییر مبلمان 
شــهری و ارتقای سطح ارائه خدمات به شــهروندان، موجب انتقال تکنولوژی 
تولید نیز خواهد شــد که تأثیر بسزایی در سرعت تولید خودرو و به روزرسانی 
صنعت خودرو دارد و علاوه بر آن، در کاهش مصرف ســوخت و آلودگی هوای 

ناشی از آن نیز بسیار مؤثر است.

پزشکان عوارض و اشتباهات دارویی را اطلاع دهند
رئیس گروه ثبت و بررســی ایمنی و عوارض ناخواسته فرآورده های سلامت 
سازمان غذا و دارو از پزشــکان خواست هرگونه عوارض و اشتباه دارویی را به 
سازمان اطلاع دهند. مرجان کریمی با اشاره به اهمیت موضوع ایمنی دارویی 
بیماران بیان کرد: گزارش دهی کامل، ســریع و به موقع عوارض و اشــتباهات 

دارویی می تواند در کاهش وقوع عوارض و اشتباهات دارویی موثر واقع شود.
وی همچنین سامانه گزارش عوارض دارویی را به عنوان تنها سامانه برخط 
گزارش دهی عوارض و اشتباهات دارویی معرفی کرد که زیر نظر دفتر نظارت و 

پایش مصرف فراورده های سلامت سازمان غذا و دارو فعالیت می کند.
به گــزارش ایلنا،رئیس گروه ثبت و بررســی ایمنی و عوارض ناخواســته 
فرآورده های ســلامت در ادامه از جامعه پزشــکی خواست در صورت مشاهده 
هرگونــه عوارض و اشــتباه دارویــی و فراورده های ســلامت، گزارش ها را با 
 ثبــت اطلاعــات کامل فرم گــزارش، در کارتابل گزارشــگر ســامانه مذکور 

به نشانی adr.ttac.ir ثبت و ارسال نمایند.

شهری

سلامت

ابراز نگرانی سازمان جهانی بهداشت 
نسبت به گسترش آنفلوآنزای پرندگان 

در بین انسان ها
دکتر »جرمی فارار«، متخصص ارشــد سازمان جهانی 
بهداشت )WHO(، گفت که ویروس آنفلوآنزای پرندگان 
- که به نام H۵N۱ نیز شناخته می شود - در میان صدها 
نفری که به آن آلوده شــده اند، نرخ مرگ و میر بسیار بالا 

داشته است.
با این حال تــا به امروز هیچ گونــه انتقال H۵N۱ از 
انســان به انسان ثبت نشده اســت.این متخصص سازمان 
جهانی بهداشت گفت: H۵N۱ یک عفونت آنفلوآنزا است 
که عمدتا در طیور شــروع شده و طی یکی دو سال اخیر 
گسترش یافته و به یک بیماری همه گیر جهانی مشترک 

بین انسان و دام تبدیل شده است.
وی افزود: البته نگرانی بزرگ این است که این ویروس 
علاوه بر آلوده کردن طیور، در بین پستانداران هم گزارش 
شده و ممکن اســت بتواند انسان ها را نیز آلوده کند و در 

نهایت انتقال انسان به انسان نیز رخ دهد.
به گزارش ســایت اطلاع رسانی سازمان ملل، این مقام 
ارشد ســازمان جهانی بهداشت با اشــاره به شیوع مداوم 
ویروس H۵N۱ در بین گاوهای شیرده در ایالات متحده، 
از مقامات این کشــور خواســت تا نظارت دقیقی بر روند 

گسترش این ویروس داشته باشند.
ویــروس آنفلوآنزای پرندگان که اکنــون توجه ها را به 
خود جلب کرده اســت، اولین بار در سال ۱۹۵۹ شناسایی 
شد. از سال ۲۰۲۰، این ویروس در میان گونه های حیوانی 
بیشتری گسترش یافته است؛ از جمله سگ ها و گربه ها در 
چندین کشور.به گزارش ایسنا، علائم آنفلوآنزای پرندگان 
مانند هر آنفلوآنزای دیگر از جمله ســرفه، بدن درد و تب 
اســت. با این حــال، برخی از افراد حتی ممکن اســت به 

ذات الریه شدید مبتلا شوند.

انجام ۸۵ مورد عملیات امداد و نجات 
در ۸ استان متأثر از سیل و آبگرفتگی

رئیس ســازمان امــداد و نجات جمعیــت هلال احمر 
کشور گفت: نجاتگران این جمعیت به بیش از ۱۰ هزار نفر 
خدمات امدادی ارائه کردند و ۱۲۵۱ نفر را اسکان اضطراری 

دادند.
صادق محمودی گفت: از تاریخ ۲۷ تا ۳۱ فروردین ماه، 
ســاعت ۰:۵:۳۰ صبح ۸ استان بوشــهر، خراسان رضوی، 
سیســتان و بلوچســتان، فارس، کرمان، هرمزگان، یزد و 

کیش تحت تاثیر این سامانه بارشی قرار گرفتند.
وی اضافــه کرد: در این بین نیرو های این جمعیت طی 
۸۵ مورد عملیات امداد و نجات به ۱۰ هزار و ۶۳۷ نفر متأثر 
امدادرســانی کردند، و هزار ۲۵۱ نفر را اســکان اضطراری 
دادنــد، ۱۹۳ نفر به مناطق امن انتقــال، و از ۱۳۲ منزل 

مسکونی تخلیه آب صورت گرفت.
محمــودی تصریح کــرد: در این بین ۵، هــزار و ۸۴۶ 
کیلوگرم نایلون، هزار و ۲۲۰ قوطی کنســروجات، هزار و 
۴۷۰ تخته پتو، هزار و ۴۸۴ تخته موکت، هزار ۵۳۱ بسته 
غذایی و ۲۱۹ دستگاه چادر توسط نیرو های امدادی در بین 

متأثرین توزیع شد.
رئیس سازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمر کشور 
اضافه کرد:۲۶۲ تیم عملیاتی متشکل هزار ۵۵ نفر امدادگر 
و نجاتگر در این عملیات حضور و به متأثرین امدادرسانی 
کردند.صادق محمودی گفت: ۴ نیرو های عملیاتی ۴ استان 
سیستان و بلوچستان، فارس، کرمان، و هرمزگان کماکان 

در حال امدادرسانی می باشند.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، این مقام مسئول 
اظهار کرد: نیرو های عملیاتی این جمعیت ۳ اردوگاه اسکان 
اضطراری در شهرستان جاسک استان هرمزگان برپا کردند.

بهداشت جهانی

هلال احمر
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معاون درمان وزارت بهداشت آخرین 
اخطار  دارای  بیمارســتان   ۱۰۰ وضعیت 

ایمنی را تشریح کرد.
دکتر ســعید کریمی در گفت وگو با ایسنا 
در پاســخ به ســوال ایســنا درباره اظهارات 
یکی از معاونان ســازمان مدیریت بحران شهر 
تهران مبنی بر صدور شناســنامه ایمنی برای 
بیمارستان ها، گفت: موضوع صدور شناسنامه 
توسط سازمان پیشــگیری و مدیریت بحران 

شــهر تهران مطرح شــده کــه در ارتباط با 
جزئیات این شناســنامه می بایست از سازمان 
پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران سوال 
پرسید؛ چرا که وزارت بهداشت نسبت به صدور 
شناسنامه اقدام نمی کند. شناسنامه تعریف و 
مشخصاتی دارد که می بایست درباره جزئیات 
آن پرسش هایی مطرح کرد. وی با بیان اینکه 
بیمارستان ها از منظر ایمنی مورد بررسی قرار 
گرفته اند، خاطرنشــان کرد: بیمارســتان ها از 

 »A«، »B«، »C« منظــر ایمنی به ۴ گــروه
و »D‹ تقســیم شــده اند. گروه »D«، شامل 
بیمارستان هایی می شــود که از منظر ایمنی 

وضعیت خوبی ندارند. 
به طور مثــال، بیمارســتان لولاگر تغییر 
وضعیــت داده و بــه درمانگاه تبدیل شــده؛ 
همچنیــن یک بلوک از بیمارســتان حضرت 
رسول در حال بازسازی است. بیمارستان هایی 
که از منظر ایمنی از وضعیت خوبی برخوردار 

نبودند، در حال اصلاح یا تخریب و جایگزینی 
با یک ساختمان جدید هستند. 

معاون درمــان وزارت بهداشــت با تاکید 
بر اینکــه به دلیــل برقراری ارایــه خدمات، 
بیمارســتان ها را نمی توان بــه یکباره تعطیل 
کرد، افزود: بر همین اســاس گزینه جایگزین 
یک بیمارســتان باید تعیین شــود و بیماران 
بیمارســتان مربوطه به بیمارستان جایگزین 

منتقل شوند. 

آخرین وضعیت ۱۰۰ بیمارستان  دارای اخطار ایمنی در کشور

مرکز اطلاع رسانی فرماندهی انتظامی کشور:
وبگاه خبرگزاری پلیس 

مرجع رسمی اطلاع رسانی فراجا است
مرکز اطلاع رسانی فرماندهی انتظامی کشور طی اطلاعیه ای اعلام کرد: وبگاه 
خبرگزاری پلیس مرجع رســمی اطلاع رسانی فراجا است و تولید محتوا با نام 
پلیس مورد تایید نیست. مرکز اطلاع رســانی فراجا در اطلاعیه ای اعلام کرد: 
اظهارات و دیدگاه هایِ مقامات رســمی فراجا صرفا از وبگاه خبرگزاری پلیس 
برای عمومِ هموطنان منتشر خواهد شد و تولید محتوا در قالب ویدئو، استوری، 
پادکست، متن و ... توسط برخی افراد به نقل از فرماندهان و مدیران فراجا مورد 
تایید نمی باشــد. به گزارش پلیس؛ در این اطلاعیه اضافه شده است که برای 
آگاهی از اخبار، حوادث و رویدادهــای انتظامی به وبگاه خبرگزاری به آدرس 

www.police.ir مراجعه نمایید.

پلیس

آغاز رسمی فروش اینترنتی دارو
از یک ماه آینده

رئیس مرکز ملی بهبود و محیط کســب و کار وزارت 
اقتصاد گفت: فــروش و توزیع دارو از طریق ســکوهای 

اینترنتی به طور رسمی از یک ماه آینده باید آغاز شود.
امیر سیاح از امکان فروش و توزیع دارو از طریق انواع 
ســکوهای اینترنتی از یک ماه آینده خبــر داد و گفت: 
وزارت بهداشــت در توزیع اینترنتی دارو و امکان فروش 
از ســکوهای اینترنتی یک سال و هشت ماه تاخیر داشته 
و باید از یک سال و هشــت ماه گذشته فروش اینترنتی 

آغاز می شد. 
وی ادامه داد: ســازمان غذا و دارو اذعان دارد که برای 
توزیع و فروش دارو به روش های اینترنتی و توسط سکوها 
باید تنظیم گری کند و در آخرین تاریخ اعلام شــده قرار 
بر این بود که از دهه فجر ســال گذشته وزارت بهداشت 
نسبت به اجرای توزیع دارو از طریق پلت فرم های اینترنتی 
اقدام کند اما با تاخیر مواجه شــدیم و اخیرا در جلســه 
کمیسیون اصل ۹۰ تصمیم گرفته شد که فروش و توزیع 
دارو از سکوهای اینترنتی از یک ماه آینده عملیاتی شود.

رئیس مرکز ملی بهبود و محیط کســب و کار وزارت 
اقتصاد با بیان اینکه با فروش اینترنتی دارو سیستم توزیع 
دارو شفاف تر خواهد شد، گفت: با ثبت درخواست خرید 
دارو پویا تحویل دارو در یک ســکوی اینترنتی نظارت ها 
دقیق تر و بیشــتر خواهد شــد و در صورت تخلفی مانند 
ارایــه داروی تاریخ مصرف گذشــته، پیگیری ها راحت تر 
خواهد شد و همچنین سیستم توزیع دارو شفاف می شود.

به گزارش ایلنا، ســیاح تاکید کرد: وقتی دارو از طریق 
سکو توزیع شود اتفاقا نظارت و کنترل بهتر خواهد شد و 
قانون می گوید دستگاه تنظیم گری نکند نمی تواند جلوی 

فعالیت سکوها را بگیرد.

دارو


